

الحركة العلمية في حاضرة تلمسان وعناية السلطة الزيانية بها (ق8-9هـ/14-15م)

Kings of Tlemcen Care of Science during the Zayani Era (8-9 AH) Corresponding to (14-15 c)

د.هادي جلول

كلية العلوم الاجتماعية والعلوم الإنسانية قسم العلوم الإنسانية-شعبة التاريخ جامعة حسيبة بن بوعلي-الشلف
hadidjelloul@yahoo.fr

ملخص

إن الحياة السياسية التي عاشتها حاضرة تلمسان، في بعض الفترات من تاريخها الزياني، والتي سببتها الفتن الداخلية، والحملات المرينية والحفصية المتكررة على العاصمة الزيانية، لم تؤثر بشكل مباشر على الحياة الفكرية السائدة في المدينة، أو تعرقل نموها بل ظلت تحافظ على مكانتها العلمية، حتى في أحلك ظروفها السياسية، وما دام أن القرنين الثامن والتاسع الهجريين، الموافق للربيع عشر والخامس عشر للميلاد، اللذين عاشتهما السلطة الزيانية، قد اتسما وضعهما السياسي بالتردي وسيادة الفتن، هذا ما أدى إلى انتشار الطرق الصوفية، وذيوع الشعوذة والسحر، إضافة إلى هجرة علمائها نحو الخارج، مما كان له تأثير سلبي على الأوضاع الفكرية والعلمية، ببلاد المغرب الأوسط خلال هذه الفترة، لكن رغم ذلك فإن هذا الوضع لم يمنع من وجود حياة علمية وفكرية، رغم تأثيرها بروح العصر، فبالنسبة للقرن 8هـ/14م، فإنه بمثابة الحقل الذي زُرعت فيه بذور النهضة العلمية، التي سوف تظهر ثمارها خلال القرن التاسع الهجري، ويبرز ذلك من خلال ظهور نخبة من العلماء والأدباء، الذين بلغوا منزلة راقية في شتى العلوم والآداب، فما هي العوامل التي شجعت الفقهاء وطلبتهم على البحث، والاستزادة من مختلف فنون العلم والمعرفة ؟

الكلمات الدالة: تلمسان، الدولة الزيانية، الحياة الفكرية، الأوضاع السياسية، المناظرة، المغرب الأوسط.

Abstract

The political life the city of Tlemcen experienced in some periods during the Zayani history was characterized by internal strife, and the repeated campaigns of Mirenite and Hafsien on the capital of Zayani. This did not directly affect the intellectual life prevailing in the city or hindered its growth, but it conserved its scientific values in spite of the dark political circumstances. During the eighth and ninth centuries AH, corresponding to the fourteenth and fifteenth centuries the Zayani state witnessed a decline in Politics that led to the spread of Sufi methods, and the prevalence of sorcery. In addition to scientists' migration abroad, all these circumstances affected negatively the intellectual and the scientific life in Middle Maghreb during this period. However, this situation did not prevent the existence of scientific and intellectual life despite its influence by the conditions of that time. During the 8th century AD, The seeds of the scientific renaissance were planted, and that will show fruit during the ninth century AH. This is evidenced by the emergence of a group of scholars and writers who attained high status in various sciences and literature. What factors encouraged the scholars and their students to increase their knowledge of sciences?

Keywords: Dialogue, Dialogue of Civilizations, Clash of Civilizations, Islam and Dialogue of Civilizations.